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Nejmenší muzikanti ze ZUŠ v Černovicích při koncertu
Foto: P. Matějka
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Úvodník starosty
Dobrý den, vážení čtenáři, dnešní úvodník začnu tím, čím by se začít 

mělo – blahopřáním. Máme v Černovicích významného oslavence, který 
pro naše město hodně udělal, a i přes svůj věk ještě hodně udělá. Chtěl 
bych popřát k výjimečným 140. narozeninám našemu hasičskému sboru 
a zároveň vás pozvat na oslavy, které se budou konat 9. července 2016 
na tržišti za účasti významných hostů z blízka i z daleka. Účast přislíbil 
pan předseda senátu Štěch i pan hejtman Běhounek, se svou technikou nás 
navštíví hasičské sbory z blízka i z daleka a přijedou také hasiči z Bošáce. 
Na oslavách město předá také dar – jak určitě víte, již v roce 2014 jsme 
zahájili práce na rekonstrukci naší Tatry 815, a právě na oslavách výročí 
toto opravené auto předáme oficiálně do užívání našim hasičům. Těšíme 
se na vás, že se přijdete na tuto akci také podívat, čeká vás zábavné odpo-
ledne a nakonec večerní tancovačka. 

U blahopřání ještě chvíli zůstaneme. Místní TJ Sokol nesnadno zvo-
lil do svého čela nového starostu, přesněji starostku – novou starostkou 
Sokola v Černovicích je paní Řezáčová, a já bych jí chtěl upřímně po-
přát hodně štěstí a úspěchů v této nelehké funkci. Jak víte, napsal jsem 
otevřený dopis představitelům Sokola, kde jsem dal další návrh na řešení 
situace kolem sokolovny, a na tom, co jsem v dopise uvedl, trvám. Pokud 
nebude dosaženo do konce června dohody, dám zastupitelstvu ke schvá-
lení zahájení projekčních prací na novém sále, který může stát mezi trži-
štěm a budovou radnice. Přeji paní Řezáčové, aby se jí podařilo TJ Sokol 
pozvednout, protože pro naše město je vždycky lepší, když se komukoli 
daří, než kdy se nedaří – ať už mluvíme o kterékoli osobě či organizaci. 

Město zatím zdárně pokračuje v přípravách projektu na rekonstrukci ná-
městí, stále máme šanci na získání dotace, i když se může stát, že nakonec 
podání nestihneme (termín je již na začátku září). Souběžně s projektem 
na samotné náměstí připravujeme i projekt na plochu za úřadem – z dotace 
by šlo tam konečně udělat parkoviště s pevným povrchem, včetně silnice 
až k Budíku. Jsem opatrný optimista – snažíme se, aby se to stihlo. Ovšem 
znova opakuji – už je čas náměstí udělat, vše je projednáno a všechny 
strany jsou ve shodě, takže opravu náměstí chci zahájit příští rok. 

Zprávy z radnice



Rekapitulace usnesení ze zasedání Zastupitelstva města 
Černovice konaného dne 4. května 2016

Zastupitelstvo města Černovice schvaluje:
● objednávku výroby podstavců pod sochy sv. Václava a sv. Jana Nepo-

muckého od pana Josefa Máci
● schvaluje
1. pronájem místností ve 2. NP budovy MěÚ Černovice: bývalé dět-

ské ordinace a čekárny o výměře 44 m2 a 1/2 příslušenství o výmě-
ře 11 m2 MUDr. Aleši Miletínovi, popř. právnické osobě jím zřízené, 
pro rozšíření prostor k provozování praxe zubní ordinace, výše nájem-
ného v sazbě dle platného usnesení Zastupitelstva města Černovice 
č. 106/12

2. odpuštění 100 % nájemného za prostory uvedené v bodě 1. tohoto 
usnesení na období 3 let ode dne podpisu nájemní smlouvy, s tím, 
že případné úpravy těchto prostor pro potřeby provozování své praxe 
provede nájemce po dohodě s pronajímatelem na vlastní náklady.

● prodej částí pozemků p. č. 1072/1 o výměře cca 530 m2 a p. č. 1072/16 
o výměře cca 980 m2 v k.ú. Vlkosovice vlastníku přilehlého pozemku 
panu Peteru Thomasi Jinovi za cenu 40 Kč/m2

● ZÁMĚR prodeje části pozemku p. č. 515/2 v k.ú. Svatava u Černovic 
o výměře cca 50 m2, vlastníku sousedního pozemku p. Jiřímu Svátovi

● ZÁMĚR prodeje části pozemku p. č. 514/1 v k.ú. Svatava u Černovic 
o výměře cca 110 m2, spoluvlastníkům sousedních pozemků bratrům 
Ticháčkovým

● ZÁMĚR pronájmu nebytových prostor v objektu občanské vybave-
nosti čp. 93 v Černovicích: prodejna, skladovací prostory a sociální 
zařízení (zelenina ve Svatavské ul.), paní Ivaně Souchové pro další 
provozování obchodu s ovocem a zeleninou

Zastupitelstvo města Černovice stanovuje:
● cenu za prodej pozemků na Lokálce na 350,- Kč včetně DPH, při za-

chování původních podmínek prodeje
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Jsem na konci dalšího úvodníku, opět optimistického, ale to už tak tro-
chu patří k mé povaze. Příjemné čtení zpravodaje vám přeje

Bc. Jan Brožek, starosta města Černovice



● stanovuje starostu města Bc. Jana Brožka jako odpovědného politika 
a koordinátora pro Místní agendu 21.

Zastupitelstvo města Černovice ukládá:
● starostovi do příštího zasedání předložit celkovou technologii kom-

postárny

Zastupitelstvo města Černovice pověřuje starostu:
● objednávkou zkušebních vrtů v lokalitě pod Stříteží

Zastupitelstvo města Černovice bere na vědomí:
● informaci starosty o průběhu příprav na rekonstrukci Mariánského ná-

městí
● rozpočtové opatření číslo 3

Rekapitulace usnesení ze zasedání Zastupitelstva 
města Černovice konaného dne 25. května 2016

Zastupitelstvo města Černovice schvaluje:
● rozpočtové opatření číslo 4.

Rekapitulace usnesení ze zasedání Zastupitelstva 
města Černovice konaného dne 8. června 2016

Zastupitelstvo města Černovice schvaluje:
● jako dodavatele prováděcí projektové dokumentace na rekonstruk-

ci Mariánského náměstí Studio A91 a pověřuje starostu podpisem 
smlouvy

● realizaci opravy hřbitovní zdi v Černovicích dle nabídky pana Virčíka
● nákup pozemku číslo 2499/27 v k.ú. Černovice u Tábora za celkovou 

cenu 10.000,- Kč
● zařazení plochy pro vzlet a přistání ve Svatavě do územního plánu
● přidělení bytu č. 4 v domě čp. 149 v Černovicích, Táborská ul., paní 

Janě Dvořákové
● ZÁMĚR poskytnout část pozemku na chodníku před domem 

čp. 91 v Černovicích, Mariánské náměstí, o výměře cca 12 m2, jako 
výpůjčku pro zřízení restaurační předzahrádky

● prodej části pozemku p. č. 515/2 v k.ú. Svatava u Černovic, o výměře 
cca 50 m2, panu Jiřímu Svátovi, bytem Sedlčany, za cenu 40,- Kč/m2
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● prodej části pozemku p. č. 514/1 v k.ú. Svatava u Černovic o výmě-
ře cca 110 m2 bratrům Zbyňku Ticháčkovi, bytem České Budějovice, 
a Tomáši Ticháčkovi, bytem Praha 10

● pronájem nebytových prostor v objektu občanské vybavenosti 
čp. 93 v Černovicích: prodejna, skladovací prostory a sociální zaří-
zení o celkové výměře 51 m2 (zelenina ve Svatavské ul.), paní Ivaně 
Souchové pro další provozování obchodu s ovocem a zeleninou

● ZÁMĚR prodeje částí pozemků p. č. 1072/1 o výměře cca 580 m2, 
1072/16 o výměře cca 785 m2 a 1312/1 o výměře cca 12 m2 v k.ú. 
Vlkosovice, na žádost vlastníka přilehlého pozemku

● ZÁMĚR pronájmu areálu Klínot

Zastupitelstvo města Černovice souhlasí:
● s opravou hasičské stříkačky pro SDH Svatava za cenu maximálně 

10.000,- Kč 

Zastupitelstvo města Černovice pověřuje starostu:
● přípravou poptávkového řízení na poskytnutí úvěru na rekonstrukci 

Mariánského náměstí a souvisejících ploch 

Zastupitelstvo města Černovice bere na vědomí:
● rozpočtové opatření číslo 5
● zprávu starosty o kompostárně

Zastupitelstvo města Černovice ruší:
● své usnesení č. 133/15 ze dne 2. 9. 2015, z důvodu pasivity firmy Se-

nior House Eden, s.r.o., jejíž jednání dlouhodobě nesměřovalo k uza-
vření smlouvy a realizaci prezentovaného záměru

● svá usnesení č. 54/16 ze dne 6. 4. 2016 a č. 65/16 ze dne 4. 5. 2016
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Město Černovice oznamuje občanům, že místní části Dobešov, 
Panské Mlýny, Rytov, Střítež, Svatava a Vackov budou od 
1.6.2016 mít adresní PSČ černovické pošty, tedy 394 94. 

Uvádějte prosím ve svých adresách toto poštovní směrovací číslo. 
Doufám, že Vám tímto krokem nezpůsobíme komplikace. 

ČeRnovická pošta
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vše souvisí se vším – ale trochu jinak
Nedá mi to, abych nezareagoval na článek pana zastupitele Kovandy, 

který vyšel v minulém zpravodaji. Demokracie je soutěží odlišných ná-
zorů a určitě není žádný problém příspěvky dál zveřejňovat – bude z toho 
možná zajímavý politický dialog. Pan Kovanda má ostatně příspěvek 
i v tomto čísle, na ten rád zareaguji příště. 

Je skoro úsměvné, když si pan Kovanda stěžuje na to, že se s rekonstrukcí 
náměstí otálí už od roku 2004 a připomíná, že to byl on, kdo letos v lednu 
navrhoval, aby se náměstí začalo dělat. Ing. Kovanda byl v zastupitelstvu 
od roku 2002, tedy v době, kdy se sehnalo stavební povolení. V roce 2010 
jsem se stal starostou a začal náměstí řešit. Proběhla jednání s Krajem Vyso-
čina a jak kraj, tak policie vyjádřili s projektem nesouhlas, nechtěli podle něj 
postupovat. V roce 2012 se objevila možnost čerpat na rekonstrukci náměstí 
dotaci. Protože na zpracování projektové dokumentace byl termín přibližně 
do poloviny března, souhlasil jsem a dokonce sám přesvědčoval zastupi-
tele, aby projekt na rekonstrukci Mariánského náměstí dělal Ing. Šlechta, 
přestože jsem to považoval za střet zájmů. Ale bylo málo času a souběžně 
s dotací na náměstí byla vyhlášena dotace na hřiště, kterou jsme chtěli získat 
také. 12. prosince 2012 zastupitelstvo schválilo Ing. Šlechtu pro přípravu 
projektové dokumentace Mariánského náměstí. Jenže na dalším zasedání, 
kde měl Ing. Šlechta přinést rozpracovaný projekt, se ukázalo, že na něm 
nepracuje. Prý proto, že nedostal pokyn. Žádost o dotaci na náměstí jsme 
proto v březnu 2013 nemohli podat. Paradoxem je, že zrovna v této vý-
zvě bylo nakonec podpořeno hodně projektů, například v Počátkách dostali 
na realizaci náměstí přibližně 17 milionů Kč (nejsem si jistý částkou, ale 
nebude se pravděpodobně tolik lišit). Takže výsledek dotací z března 2013 
– hřiště máme, náměstí ne. Pokud máte pochybnosti, podívejte se do zápisů 
z jednání zastupitelstva ze 12. 12. 2012 a 6. 2. 2013. 

Protože se dotace nepodařilo získat, nastoupilo další jednání s krajem. 
Po mém jednání s panem náměstkem Jouklem jsme se dohodli na tom, 
že kraj připraví studii toho, jak by si představoval křižovatku. To jsou ty 
proslavené kruhové objezdy. Naštěstí jedna z křižovatek byla vyhovují-
cí, proto zastupitelstvo odsouhlasilo tvorbu studie celého náměstí s tím, 
že podkladem je tento krajský výstup. A to se již dostáváme do nedáv-
né minulosti – studii máme, byla projednána s veřejností, krajem, policií 
a všichni souhlasí. 
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Návrh pana Kovandy na realizaci náměstí místo plochy u ZD nebyl přijat 
a já jsem ho také nepodpořil – protože musíme postupovat smysluplně a po-
dle nějakého plánu. Když nemám hotový projekt na náměstí ani souhlasy 
zásadních institucí (což jsme v lednu neměli), nemá smysl zahodit věc, kte-
rá je naprojektovaná, připravená a mimochodem navazující na to, co jsme 
udělali. Zpevněním ploch u pentagonu máme nejzásadnější části Dobešov-
ské ulice vyřešené, včetně pěšiny k Pršínu, jedné z nejfrekventovanějších 
cest, které máme. Náměstí je určitě vytíženější, ale u něj budeme rádi, když 
stihneme přípravu letos. Navíc budeme realizovat v době, kdy jsou pro to 
nejlepší podmínky – nízké úroky, možnost dotací, dobrá příprava. Asi není 
důvod dále argumentovat. Náměstí začneme dělat příští rok. 

V názoru na využití ozdravovny se v podstatě s panem Kovandou shod-
nu – je to dobrý areál, který má velký potenciál. Před volbami pan Ko-
vanda psal o tom, že v ozdravovně zajistí fungující zařízení se stovkou 
pracovních míst, a mě se taková věc libí, pro Černovice by byla přínosem. 
Také jsem po volbách pana Kovandu vyzval, abychom to řešili společně – 
ovšem byl jsem odmítnut. Opět je to možné i dohledat v zápisech. Škoda, 
mohla to být fajn spolupráce. Ale bylo by omylem si myslet, že ozdravov-
na je republikový unikát, na který se stojí fronty – podobných objektů je 
po celé ČR řada a investoři mají skutečně z čeho vybírat. A nakonec je tu 
vždy ekonomické hledisko – zařízení musí někdo zaplatit investičně a pak 
i provozovat. Soukromé objekty podobného typu musí být určené pro bo-
hatší klientelu, která dokáže zaplatit za služby tak, aby byly pro majitele 
ziskové. A takovou klientelu sem musí majitel přestěhovat, ta tady není. 
A to je pro něj určitě problém, který vyřeší snáze tak, že postaví někde 
blíž velkému městu. Věřte mi, že jsem strávil hodně času studiem této pro-
blematiky a je to tak. Sociální služby, provozované veřejným sektorem, 
jsou všude ztrátové, a provozovatel je musí dotovat ze svého. Města jako 
Pacov či Pelhřimov přispívají na chod svých domovů pro seniory statisíce 
až miliony ročně. Možnosti našeho města tak velké nejsou. 

Voda? Vím, že zvýšení ceny není populární a nedivím se, že to vzápětí 
někdo vykládá jako mou chybu. Čekal jsem to a nevadí mi to. Zvýšení 
ceny má racionální základ a také za ním stojí výpočty, není to tak, že 
bych se podíval z okna a řekl si, že třeba 64 je pěkné číslo. Vody máme 
málo a většinu trubek děravých jako cedník. Zvýšení ceny u věci, která je 
vzácná, je snad nejzákladnější ekonomický zákon. Vše, čeho je málo, zís-
kává na ceně, a naopak. Pan Kovanda neustále připomíná, že voda má téci 



8

z kopce a nemá se čerpat. Každá vodárenská soustava podobného rozsahu, 
jako je ta naše, někde musí čerpat. Náklady na čerpání jsou cca 40 tisíc 
za rok a jsou v tom čerpací stanice v Černovicích, Benešově, Dobešově 
i ve Svatavě. Voda do kopce nikdy nepoteče a čerpat se musí. Projekt, 
o kterém pan Kovanda mluví, tedy zdroje vody u Váberova, počítá s čer-
páním také. Úspora na energii z čerpání je naprosto okrajová záležitost, 
kterou nedokážeme zcela odbourat, a i když představuje nějaké náklady, 
nikdy to nebude to zásadní, čím můžeme hospodaření vylepšit. 

A zase tu máme dotace – skoro, jako bychom objevovali Ameriku. 
Za dobu svého působení v pozici starosty jsem dokázal dotace zajistit 
na mnoho projektů, bohužel jsme byli na konci programového období 
a většina zdrojů byla vyčerpána. V roce 2010 jsme neměli připravený 
žádný projekt, který by se mohl do programů na dotace přihlásit. Těžko 
jsme tedy mohli na něco čerpat. A samozřejmě se v článku už nedočte-
me o tom, jaké dotační projekty se chystají v současném zastupitelstvu – 
o peníze na vodohospodářskou infrastrukturu samozřejmě usilujeme. Ale 
žádná dotace ani v minulém, ani v tomto období není zaměřená na prosté 
opravy – velmi záleží na tom, kolik dosud nezásobovaných lidí nově při-
pojíme na vodovod. Nedokážeme nově připojit nějaké zásadní množství 
lidí. Jsem zároveň trochu ostražitý k velkým projektům, které jsou více 
pomníkem než účelnou investicí – Černovice už v minulosti nesly velký 
dluh a rozhodně to nebyly příjemné časy. 

Zásadní problém města je ve staré infrastruktuře. Naše město má v ten-
to okamžik 11,5 km vodovodů a 7,4 km kanalizace starší než 50 let. Teď 
a tady. A z tohoto potrubí nám voda teče pryč. Voda, kterou nakupujeme, 
voda, kterou čerpáme, nám teče do země pod silnicemi a už ji nikdy ne-
použijeme. Pokud byste doma zjistili, že máte malý tlak proto, že vám 
ve sklepě teče potrubí, taky to vyřešíte tím, že půjdete k hlavnímu uzávěru 
a pustíte si ho trochu víc? Nezlobte se, ale to udělá jen blázen. Nyní řeší-
me Střítež, kompletní opravu a nový vodojem, napojení na černovickou 
soustavu a také nový vrt v místech, která máme zajištěná, a dva průzkumy 
hovoří o tom, že tam voda je. Když jí bude dost, bude jí dost pro Střítež 
a přebytek půjde do Černovic.

Nezbývá, než se vrátit k tomu, co tu zaznělo už v souvislosti s náměs-
tím – máme nějaký plán, kterého se chceme držet. Víme, kde jsou špatná 
místa, máme předpoklad, kolik bude stát oprava a cena za stočné a vodné 
je realističtější v tom, že bychom si na opravy vydělali. 



pitná voda
Černovice byly vždy pokrokové v zásobování obyvatel pitnou vodou. 

Na začátku minulého století byl vybudován litinový vodovod, který na-
hradil původní středověký vodovod s dřevěným potrubím a s několika 
kašnami, do kterých si lidé chodili s vědry pro vodu. Žádná elektřina ne-
byla, přesto voda tekla. V současné době jsou daleko vyšší nároky na spo-
třebu vody. Při dnešních technických možnostech není velký problém 
zajistit dostatek pitné vody. Záleží ale, kolik bude tato voda stát, to je 
to, oč tu běží. Část nynějších zdrojů pod Svidníkem včetně nového u ži-
dovského hřbitova jsou nízko, musí se čerpat do vodojemů a její kvalita 
je také poznamenána dlouhodobou lidskou činností. Voda na Lhotce se 
nachází takřka v nedotčené přírodě. Bylo by dobré dodat tu nejlepší vodu 
našim občanům za dobrou cenu. Máme štěstí, že jí máme dostatek a v do-
statečné nadmořské výšce, takže může přitéct samospádem s minimálními 
provozními náklady. V budoucnu dojde z důvodu nedostatku pitné vody 
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Úniky v našem potrubí mohou dosahovat klidně 30 % veškeré vody. 
Ano, při celkových délkách vodovodů jsou podobné úniky zcela běžné. 
Jestliže postupně opravíme náš vodovod, nemusíme tolik vody brát ze 
země. A navíc, vodovod je pořád náš majetek a máme povinnost se o něj 
starat. Vyřešit to novým zdrojem, to není hospodaření, to je drancování. 
Ale je to vděčné téma, stejně vděčné, jako je nevděčné se o vodovody 
starat. Stojí spoustu peněz, nejsou nikde vidět, a dokud voda teče, nikoho 
to nezajímá. 

Všechno lze řešit. Můžeme čerpat vodu (i dotace), můžeme stavět ná-
městí, můžeme ledacos. Pan Kovanda je v zastupitelstvu, po celou dobu, 
co jsem v něm já (a k tomu ještě s přestávkami 12 let předtím), má mož-
nost ovlivnit zastupitele, jeho hlas má stejnou váhu jako všech ostatních. 
Pokud chce něco prosadit, má možnost. Dobré nápady podporuji, ať už 
je přednese, kdo chce. Nebudu nikomu brát šanci na svobodné vyjádře-
ní, tady ve zpravodaji, na ulici, v zastupitelstvu, na Facebooku, prostě 
kde chcete. Jen bych byl rád, kdybychom se drželi faktů a ne báchorek 
a prázdných gest. 

Tak s chutí do toho, práce je před námi opravdu hodně. 
Jan Brožek, starosta města



k propojování vodovodů mezi jednotlivými obcemi tak, že si to dnes ani 
nedovedeme představit. Bude to samozřejmě podporovat i stát. Jsem pře-
svědčen, že máme u Váberova a na Lhotce tolik vody, že bychom mohli 
přebytky prodávat obcím, které takové štěstí mít nebudou nebo které se 
nedokážou o dostatek vody postarat. To by nám přineslo i značný ekono-
mický efekt, který by pomohl ulevit s placením vodného a stočného našim 
domácnostem, které mají svého ostatního placení již tak dost. Zatím je to 
obráceně, při nedostatku vody musíme nakupovat drahou vodu my, a to 
z Věžné.

 Lednové zdražení vodného a stočného by mělo přinést do systému vod-
ního hospodářství města navíc cca 1 mil. Kč ročně za předpokladu stej-
né roční spotřeby pitné vody. Stejnou částku bychom však také dostali 
do systému, kdybychom získali alespoň jedenkrát za volební období dota-
ci 4 mil. Kč na opravy vodovodů a kanalizací. To by neměl být problém. 
Doposud jsme však zatím na těchto dotacích nezískali ani korunu, protože 
jsme ani o žádnou nepožádali. Naposled Černovice získaly vodní dotaci 
na vodovod Černovice – Vackov – Svatava. Vodovod ve Svatavě spotře-
buje ročně necelých 40 000 Kč na elektrickou energii nutnou na vytlače-
ní vody do jednotlivých odběrných míst. Tato částka se nezdá velká, ale 
za 10 let je to 400 tis. a za sto let 4 mil. Kč. Myslím si, že za tuto částku 
bychom byli schopni položit nový samospádný vodovodní řad z Lhotky 
do Černovic. S padesátiprocentní dotací by se uváděný vodovod zaplatil 
z ušetřené částky za elektřinu za 50 let, při 80 % za 20 let. Svatavský vo-
dovod slouží už deset let. Daleko větší peníze však musíme vynakládat 
na el. energii i na další čerpání vody, především na čerpání z Věžné. Takže 
i z ekonomického hlediska je stavba nového vodovodu z Váberova a Lhot-
ky nezbytná. Rovněž tak je nezbytný nový vodovod v Benešově z chvál-
kovských lesů včetně vodojemu. Čím později tato díla zrealizujeme, tím 
více budeme muset otvírat naše peněženky. Dotace na vodu jsou reálné, 
zvlášť když vláda vyhlásila boj se suchem. Přinést více peněz do systému 
vodního hospodářství můžeme také na čistírně odpadních vod úsporami 
elektrické energie, která je největším provozním nákladem. Škoda, že mi-
nulé zastupitelstvo neschválilo stavbu slunečních elektráren na střeše naší 
čistírny. Neznám lepší místo pro takovouto investici, kdy vlastně veške-
rou vyrobenou státem dotovanou energii okamžitě v čistírně spotřebujeme 
a ještě ušetříme za nákup elektřiny od energetické společnosti. Tento dvojí 
finanční efekt mohl přesáhnout 500 tis. Kč ročně, podle velikosti elektrá-
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ren. Další úsporu přinese realizace kyslíkové sondy. Toto zařízení opti-
malizuje dodávku vzduchu do jednotlivých sekcí čistírny, čímž dochází 
k úspoře elektřiny. Bohužel o tomto mnoho let jenom mluvíme.

Nejlepší prevence proti zvyšování provozních nákladů na 1 m3 vody je 
zvyšování spotřeby, tedy prodeje vody. S tím souvisí i zvyšování počtu 
aktivních odběrných míst. K naší škodě se v Černovicích v tomto století 
nezrealizoval ani jeden byt v bytovém domě, pokud nepočítám byty pro 
seniory v budově bývalé pošty u vlakového nádraží. Každý nemůže, nebo 
nechce mít vlastní dům. V devadesátých letech minulého století se po-
stavilo 29 bytů v ulicích Na Sadech a Družstevní. Pro velký zájem o toto 
bydlení se záhy vyprojektovalo 33 nových bytů ve třech bytových domech 
rovněž Na Sadech. Do dnešního dne se nikomu nepodařilo tyto bytovky 
postavit. 

Petr Kovanda

Český básník oskar Lederer,  
odchovanec černovické měšťanky

Oskar Lederer se narodil v Radeníně na Táborsku v čp. 61 dne 18. 
května 1903. Otec Ferdinand měl obchod koloniálním zbožím v domě, 
ve kterém dnes sídlí obecní úřad, byl také představeným místní Židovské 
obce. Měl ještě dva syny, Ferdinand se stal bankovním úředníkem a Josef 
obchodním jednatelem. V květnu 1938 napsal Oskar pro pražský rodácký 
zpravodaj Černovický kraj „Kursivku“, ve které připomněl, že jeho již ze-
mřelý otec byl dříve správcem hospodářských dvorů lesního velkostatku 
Černovice u Tábora - přímo u zámku a na blízké Lhotce. Sám prožil čtyři 
válečné roky v černovické měšťance. Vzpomínal na ředitele Kaňku, tehdy 
ve výslužbě v Berouně, na to, že jeho bratranec právník Ervín padl v Itá-
lii a že prvním černovickým raněným v Rusku byl židovský kantor Max 
Mautner. (Ten první světovou válku přežil, druhou už nikoliv.) „V mých 
vzpomínkách dominuje škola. Ta stará, na náměstí, i nová budova měš-
ťanky, se všemi pány učiteli, kteří zde působili a to je nejsilnější dojem, 
trvalý a stále živý. Se školou těžce jsem se loučil.“ Citlivou dětskou duši 
zasáhlo „jak jedenkrát o Božím Těle vyrukovali ranění vojáci z místní 
vojenské nemocnice s lipovým i dubovým listím za čepicemi a v horku 
a slunci stáli pak na náměstí v ohni kritisujících očí i úst, kdy poslouchali 
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bezhlavé povely křičícího šikovatele. To byl velmi smutný obrázek.“ (Li-
povým listím dávali veteráni najevo české vlastenectví.)  

Oskar patrně studoval a začal učit v Brně a okolí, protože v rukopisné 
básni Brněnské  jednotě na  rozloučenou psal o dvanácti letech zde strá-
vených. Mínil Národní jednotu, která pracovala pro zčeštění německého 
školství v okolí Brna. V jiné básni popsal svátek Mikuláše ve Vojkovické 
škole (jižně od Brna). První uveřejněné básně se dočkal asi v lednu 1925 
v listu pro československé vojsko Bratrství. Jmenovala se Z bezesných 
nocí v kasárnách. Tehdy byl „u čs. p.(ěšího) pluku 33 Doss Alto v Che-
bu“ a rukopisný „výbor veršů z r. 1924-1925“, nazvaný Směsice písní II., 
věnoval „jedinému svému příteli Václavu Karlovskému“. Jiné sloky jsou 
však věnovány i jiným druhům ve zbrani, popisu vojenských zátiší i měs-
ta Chebu s hradem a řekou Ohří, civilním vzpomínkám a poslední navíc 
rodnému kraji. Publikoval poté v Dětském koutku Židovských zpráv 1926 
a v Židovském kalendáři 1926/27. 

O uchování svého básnického díla pečlivě dbal. Je až neuvěřitelné, že se 
téměř celé dochovalo v rukopisech, strojopisech i výstřižcích z časopisů. 
Tři archivní kartony jsou v Památníku národního písemnictví (PNP) a je-
den v Židovském muzeu (ŽM) v Praze. Ten poslední, předaný do ŽM až 
roku 1988 z jeho posledního bydliště Hořovic, obsahuje nejstarší rukopisy, 
zřejmě uschované u někoho z přátel před odchodem do transportu. Štěstím 
bylo, že při návratu z Moravy do rodiště bilancoval a krasopisně opsal celé 
dosavadní dílo. S řídícím učitelem Františkem Jankovským založil roku 
1928 v Radeníně, kam se vracel či vrátil, dramatický kroužek „Marx“. 
Dopisoval do táborského Kraje Kalicha, v říjnu 1929 zaplnil podstatnou 
část listu verši i úvodníkem Mistr  Jan Hus. Básně tam otiskoval dříve 
i později. Používal zkratku O. L. a různé prameny uvádějí i pseudonymy 
Stop (tu jde o omyl, používal ho jiný stejnojmenný spisovatel ve Slezsku 
o 50 let dříve) a Vladimír Suk. Toto jméno použil pouze jednou, ve stro-
jopisu, při pokusu o román „jednoho roku“ (1938) Nahá pravda, který ne-
vydal. Napsal mnoho příspěvků do dětské a hádankářské hlídky Národní 
politiky, posílaných redakci od roku 1928 z Radenína, ale i z Hořovic, kam 
se rodina odstěhovala roku 1932 a on tam byl učitelem. Mladí manželé 
zjevně neměli děti, žádná zmínka se nedochovala. Hned 6. března 1932 
zemřel v Hořovicích jeho otec, narozený 12. 12. 1855 v Jeníčkově Lhotě. 
Oskar Lederer byl už zavedeným literátem, básněmi přispíval pravidelně 
do časopisu Literární  kruh. Psal do novin odborné články o průmyslu, 
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obchodu a živnostech a na stejné téma měl rozhlasové přednášky, což 
uvedl Kulturní adresář ČSR 1934-36. Některé tituly jeho textů: Historie 
čokolády a průmysl (1933), Všeobecný význam životních a úrazových po-
jistek, O manželství, Miniatura, umění a trpělivost, Vzpomínky z Radenína 
(v archivu ŽM se zachovala bohužel jen V. část). 

V roce 1934 vydal první knihu básní Mlhy a pero jako soukromý tisk 
u Fr. Hrdličky v Hořovicích, a každoročně potom jednu. Knížka Kresby 
vyšla roku 1935 v Kroměříži u tiskaře J. Guseka. Další sbírky vydal vždy 
v Židlochovicích vlastním nákladem. Roku 1936 sbírku Nesetřená rosa. 
Další, ve strojopisu zamýšlený název Život a klíč se změnil na Slovo a meč 
a sbírka vyšla roku 1937 s podtitulem „sonáty doby“. Po březnu 1937 vy-
šel první díl Luhačovských zpěvů s ilustracemi akademického malíře pro-
fesora K. Zápecy. V úvodu se lázeňskému městu vyznal: „kde nalezl jsem 
tisíce inspirací k své práci, nezpodobitelné sny a vzlety a kde jsem osvěžil 
své zdraví.“ Sbírka obsahovala jednatřicet klasicky rýmovaných básní, 
jež představily kaleidoskop lázeňských míst, zábav, událostí, vzpomínek 
a úvah. Kniha je doplněna čtyřmi ručně vlepovanými pestrobarevnými 
grafickými lístky realistických obrázků. Básně s lázeňskou tematikou jsou 
uloženy v PNP, je jich tam na desítky, některé strojopisné datované 1935 
a 1937 a poslední vlastnoručně psané z července a srpna 1941. U nich je 
přiložen neodeslaný dopis z Hořovic 6.7.41 v němž Lederer odpovídal 
na odmítnutí otisknout, byť i jen v časopisu, jeho básně: „Jedenkrát skončí 
válka. Dožiji-li se toho, počnu znovu pracovati, vděčně a intensivně. Lu-
hačovice nemají básníka. ... I Tobě, můj příteli, celý ten velký kruh „pisál-
ků“ spisovatelů, který jsi kolem sebe soustředil, se špatně odmění. ... My 
si přec nebudeme lhát.“ Do časopisu Luhačovický Salon předtím napsal 
mnoho příspěvků a některé si ve výstřižcích uschoval. Hodlal k nim přidat 
další prozaické práce do chystaného výboru Stokráte v kruhu. Nedostal 
se ale k jeho uspořádání, strojopisný úvod má jen předpokládané budoucí 
datum „194...“ Jeden z esejů je napsán v Hořovicích 26. 8. 1941 a jmenuje 
se Město z kamene. „Hledal jsem byt. Nikdy bych nebyl věřil, jak jest to 
těžké. Ve městě, čítající 6.000 obyvatel, neposkytl nikdo přístřeší, nepo-
mohl, neporadil, neusnadnil situaci, v níž jsem se bez viny octl. ... Každý 
den strkal mne touto cestou, bez výsledku, do ulic a uliček, na periferii 
města i do okolních vesnic a vracel jsem se jako trosečník s hladovýma 
očima a s roztrhanou duší. ... ...abych nikdy nezapomněl na šest tisíc oby-
vatel, na šest tisíc kamenných srdcí.“ Poslední vyšlou sbírkou byly roku 
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1938 kritické verše Hořký pramen. Vytiskla knihtiskárna J. Kobes a syno-
vé v Praze, nejpozději v březnu toho roku.  

Po příchodu nacistických okupantů byl z donucení zaměstnán co proda-
vač v hořovické galanterii „U města Paříže“. Do pozůstalosti uložil bývalý 
učitel Lederer poslední, jím předplacený a nerozřezaný Měsíční zpravodaj 
pro učitele a ředitele škol z ledna 1939 (po Mnichovu a před okupací), 
věnovaný brannosti v kreslení. Neustal v literární práci, naopak své úsilí 
vystupňoval. Básníkova celoživotní tvorba zahrnovala verše od vášnivě 
i teskně milostných přes citlivé i účtující úvahy o životě až po vlastenecky 
i revolučně laděné obrazy. Nechyběla poezie pro děti. Pokoušel se o pís-
ně (Vojenská,  Šeříky  a  láska), nevyhýbal se ani veršům příležitostným. 
Kupříkladu vytvořil Sonet Táborskému kraji, Táboru!, Otava, Sušice, Pí-
sek, Praha, U Karlštejna, První máj, Památce obětem neštěstí u Rakvic. 
Soustředil více než jeden a půl tisíce různých básní do více než 25 sbírek. 
K literárnímu odkazu je třeba přičíst několik možných prozaických knih 
a to vše v průběhu nejvýše dvaceti tvůrčích let. Bohužel jen nepatrná část 
spatřila světlo světa.  Všech šest vydaných sbírek je uloženo v knihovně 
Židovského muzea a též v archivním fondu Národní knihovny. Tam jsou 
Mlhy a pero dokonce s vlastnoručním přípisem: „Milovanému presiden-
tu československé republiky, T. G. Masarykovi, věnuje autor.“ O prodeji 
svých knih si básník Lederer vedl statistiku, všech šest si objednalo pat-
náct jednotlivců (z rodného kraje táborský odborný učitel, literát a redak-
tor Roman Cikhart a nuzbelská poštmistrová Marie Říhová) a tři knihovny 
(Radenín, České Budějovice, Brno). V tabulce kupců se objevovali učite-
lé a profesoři (i Ledererův bývalý černovický učitel, odborný spisovatel 
a tehdejší ředitel škol v Praze-Strašnicích Eduard Weichet), novináři, spi-
sovatelé a vědci (J. Durych, M. Calma-Veselá, M. Jesenská, A. Klášterský, 
J. S. Machar, G. Preissová, F. X. Svoboda, F. X. Šalda, J. Vrba, V. Vašek, 
tj. P. Bezruč, Wolkerova matka Zdena, historik J. Pekař, poslední sbírku 
si koupil i Karel Čapek), další umělci (skladatelé J. B. Foerster a Jindřich 
Jindřich, třikrát sochař Fr. Bílek), luhačovičtí a hořovičtí přátelé, presiden-
ti T. G. Masaryk (2x) a E. Beneš (3x). 

Po celý život byl Oskar Lederer činným sokolem, v třicátých létech 
přispíval verši a články do sokolské tiskoviny pro oblast jihovýchodně 
od Plzně Rokycana. Postupně, až do zákazu sokolské organizace, přebral 
i psaní úvodníků. Nejen proto se stal v prosinci 1941 terčem fašistického 
plátku Árijský boj. Redaktor „hořovického žida Lederera“ urážel, zesměš-
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ňoval a udával „jak pochodoval při slavnostech po pravé straně sokolské-
ho praporu v bílých rukavicích s kordem v pravici. V mobilizaci v r. 1938 
narukoval do Plzně a na nádvoří kasáren nabádal vojíny: Bratři, musíme 
vydržet do posledního muže, a bude-li třeba, položíme životy za demo-
kracii.“ Při transportech do koncentračních táborů byl z Hořovic odsunut 
jako poslední, neboť byl pověřen likvidací tamního židovského majetku. 
Přes Prahu (24. 10. 1942) a Terezín (26. 10. 1942) společně s manželkou 
Marií (narozenou 1. 7. 1907) skončili v Osvětimi a asi v únoru 1943 oba 
zahynuli, on ani ne čtyřicetiletý. Osud mu nedopřál životní Finale, jak si 
ho roku 1935 vysnil: „Tam u nás, doma, pod Homolí, / uprostřed velkých 
šedých polí, / chci jedenkráte spát ... / tam u nás, doma, v rodné hlíně, / 
v hlubokém, tmavém, chladném klíně, / mne musí zakopat.“ 

Jiří Turek

15

vysvětlení a omluva čtenářům mé knihy
Pan PhDr. Jan Podhola občas nalézá v mé knize o historii Černovic nebo 

v článcích v tomto časopisu omyly či chyby. Jak jsem napsal již v prvním 
vydání, každou opravu vítám. (Černovicko rok po roce, str. 8: „Tam, kde 
poukazuji na omyly svých předchůdců, není to proto, abych je znevažoval 
nebo sebe pyšnil. Rád bych jen, aby čtenář, pokud se zahloubá do jejich 
prací, byl  si  těch omylů vědom a k přebíraným „pravdám“ přistupoval 
kriticky. Doufám, že i na moje omyly jednou někdo prospěšně upozor-
ní.“) 

Naposledy se to týkalo náhrobku v Dobešově. Chybný věk zemřelé paní 
Anny Ježovské (59 let) uvedl poprvé v bezejmenném rukopisu, psaném 
na stroji a uloženém ve fondu „Marie Schafferová“ v Archivu hlavního 
města Prahy, první autor dějin Černovic (Český jih 21. a 28. září 1877) 
učitel Jan Zelenka. Odtud jsem údaj převzal, i když správných 50 let za-
psal roku 1903 v Soupisu památek Josef Soukup. Ten však má některé 
údaje nepřesné (na ně také poukázal Jan Podhola v předchozích článcích) 
a jelikož jsem náhrobek přes svou snahu neměl možnost vidět, spolehl 
jsem se na pravděpodobně očitého svědka Zelenku (žil 1850-1926). Před-
pokládal jsem též, že Jiří Tetiva opsal údaj od Soukupa, protože ruko-
pis Zelenkův asi neznal, když ho nezmínila ani v Černovickém sborníku 
(1948) Marie Schafferová. Nyní nafotografoval a správně přečetl desku 
náš odborně vzdělaný spoluobčan pan Podhola. Díky mu! 
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Předloňský stavebně historický průzkum dobešovského kostela zpřes-
nil výstavbu zákristie na konec 16. století, tedy pravděpodobně ještě 
za Rožmberků, čím padla pověst, kterou jsem zaznamenal, že zákristie 
s náhrobkem byla přistavěna na paměť paní Ježovské. 

Druhé nesrovnalosti jsem se dopustil, protože jsem nevěděl, že Břeň-
kovi Ježovskému trest ztráty části majetku císař odpustil za jeho pře-
stoupení na víru. Ani jsem netušil, že byl roku 1633 hejtmanem be-
chyňského kraje. Bílkova kniha Dějiny konfiskací v Čechách po r.1618, 
vydaná 1882 a citovaná Janem Podholou, je totiž v rozporu s tvrzením 
Augustina Sedláčka z téhož roku (Hrady, zámky a tvrze Království Čes-
kého, díl 1.), který ztrátu 2/3 majetku uvedl a potvrdilo ji několik dalších 
autorů. Originální Protokol reformační komise 1628 v krajích bechyň-
ském atd., uveřejněný ThDr.Vincencem Oehmem ve Věstníku královské 
české společnosti nauk 1897, to uvedl na správnou míru. V březnu 1628 
byl totiž v Táboře Břeněk Ježovský z Hojovic vyzván, aby i s poddaný-
mi přestoupil na pravou víru. Takže do té doby vzdoroval, ale nakonec 
přestoupil. Bílek v Reformaci  katolické navíc uvedl: „Žádalo králov-
ské místodržitelství české 1. srpna 1629 knížete kardinála Dietrichštej-
na, aby někteří poddaní, kteří nechtějíce náboženství katolického přijíti 
s manželkami, dětmi, věcmi svými ze statku Hojovice (Táb. kr.) paní 
Anně Ježovské z Paběnic náležejícího, na Moravu zběhli a tam se zdržo-
vali, dotčené Ježovské vydáni a navráceni byli.“ Potíže s pravověrností 
pak měli ještě jejich potomci.

Jako nepříliš zkušený rodopisec neznám rozdíl mezi sestrou a rodnou 
sestrou. Zřejmě obdobný bude i další případ v mé knize. Majitelkou 
Chválkova se roku 1636 stala Salomena Košetická, uvedená jako „sestra“ 
bratří Ottů z Losu. 

Všechna předchozí upřesnění dr. Podholy v seriálu Funerální památky 
v Černovicích a okolí jsem rád přejal, nejsem si jist jen jedním tvrzením. 
Vstup do rodinné hrobky, i přes setřelé nápisy náhrobního kamene, nalezl 
Jan Podhola s oprávněnou jistotou uprostřed kostelní lodi. Z doby mezi 
úmrtím a pohřbením Martina Paradise (5.10. a 30.11.1668) usoudil, že 
byl převezen ze vzdáleného místa. Je to možné, protože pobýval v Pra-
ze, Kouřimi i jinde. Dovoluji si ale navrhnout i jiné možné vysvětlení. 
Že totiž kostel nebyl ještě zcela přestavěn a po nečekané smrti pána byla 
urychleně dobudována šlechtická hrobka na nejčestnějším místě a pohřeb 
tedy musil počkat. 
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PhDr. J. Podholou prokázané pochování celé rodiny Paradisů v čer-
novickém kostele Povýšení sv. Kříže je jedním z nejvýznamnějších 
příspěvků k poznání historie města.

Vím, že některým čtenářům Černovicka na takových detailech nezáleží 
a ani je nezajímá diskuse mezi „námi historiky“, ale jiní mají rádi pořádek 
a přesnost a těm jsem opravami a omluvou povinován. Přijměte je, pro-
sím, laskavě.

Jiří Turek

Pouť na Svaté Anně letos v neděli 31. července
aneb O tom, jak si Ř. sype popel na hlavu . . .

Už se to tak stalo. Jak k tomu došlo? 
No, někde se stala/vloudila chybička. Kdyby pořadatelé začátkem roku 

dodali podklady pí Šenoltové do každoročního harmonogramu kulturních 
a sportovních akcí na Černovicku – r. 2016 (přehledná tabulka pod ná-
zvem „Co, kdy, kde, kdo u nás?“ zveřejněná v čísle 2/2016 Zpravodaje 
Černovicko),  tak by problém nebyl! A  tradiční akce konce 7. měsíce by 
byly napsány  správně. Dotyčný Ř.,  který přehlednou  tabulku celoroční-
ho harmonogramu akcí zpracoval, se někde chytil (už prý sám neví kde 
a sám si to nedovede vysvětlit – už asi na něj začíná lézt stáří) chybného 
data pouti na Svaté Anně a ostatní akce v tom víkendu od toho data od-
vodil. Bohužel nesprávně. Ještě že jsou pozorní čtenáři zpravodaje a za-
včasu chybu/y odhalili, aby mohl dotyčný dopisovatel Ř. vše pro vás uvést 
na pravou míru a k tomu dodat i další podrobnější informace.

Tak tedy:
Tradiční běh dětí pod modříny opět zorganizuje společnost Skala a spol. 

opět v sobotu dopoledne 30. července (zahájení v 9 hodin v zámecké obo-
ře na začátku Modřínové aleje) 

Tradiční fotbalový turnaj zorganizují černovičtí fotbalisté také v sobotu 
30. července, ale odpoledne na hřišti u. ZŠ (zahájení turnaje bude ve 13 
hodin za účasti mužstev Meteor Tábor, TJ Nová Včelnice, Slavoj Pacov 
a domácí TJ Sokol Černovice). Přijďte fandit našim fotbalistům, občers-
tvení zajištěno!

Tradiční běh mladších a starších dospěláků O-kolo Svaté Anny (pořá-
dá opět Skala a spol.) letos proběhne v neděli 31. července (prezence v 9 
hod. a start v 10 hod. u zatáčky Soběslavské ulice u Felklů na ZTZ)



Skončil další hasičský školní rok kolektivu  
mladých hasičů při SDH Černovice

Černovický kolektiv MH se v uplynulém roce členil na mladší družstvo 
MH (vedoucí Řeháček – Křečková, schůzky každé úterý odpoledne) a do-
rost – družstvo dorostenek a jednotlivci (vedoucí Bílková – Větrovská, 
schůzky v sobotu odpoledne). Většina schůzek probíhala v areálu černo-
vické hasičské zbrojnice.
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A vyvrcholením celého víkendu bude v neděli 31. července pouť v osadě 
Svatá Anna. Kromě atrakcí LTZ  (lidové  technické  zábavy), občerstvení 
p. Velety,  oběhu  terénních  běžců  kolem  kaple,  koncertu Černovické  de-
chovky a hlavně poutních mší mají návštěvníci poutě možnosti setkávání 
s přáteli. Vyjde-li počasí, tak to nemá chybu.

Omlouvám se všem, koho jsem uvedl v omyl a doufám, že jsem chybnými 
datumy nezpůsobil našim občanům a návštěvníkům Černovic a okolí ně-
jaké větší nepříjemné komplikace. Pro jistotu - sledujte plakátování akcí! 

Ř.



Naše mladší družstvo MH začalo po náboru v ZŠ vloni v září úplně 
od začátku. Jádro družstva tvoří žáci II. třídy. Po podzimní části hry MH 
Plamen – 16 (po disciplínách závod hasičské všestrannosti a štafeta požár-
ních dvojic) se naši v okresním kole umístili, což se očekávalo, na konci 
tabulky. Pak následovalo zimní období poměrně bohaté činnosti ke splně-
ní úkolů čtyř okruhů (výlety, či exkurze a besedy, brigády a sběry, zkoušky 
odborností MH a kulturní činnosti) – viz přehled splněných úkolů celoroč-
ní činnosti v naší kronice či na webu našeho sboru. Někteří se v průběhu 
roku z práce odhlásili, jiní se naopak přihlásili, takže máme zhruba deset 
zapojených dětí od 5 do 8 let, které jsou jako z hadích ocásků!

A už je tady jaro a nácviky na jarní část hry MH Plamen – 16. Na-
cvičovala se štafeta 4 x 60 m překážek, požární útok s vodou (nejdříve 
samozřejmě nasucho) a štafeta CTIF. Nejprve si naši nováčci zkusili na-
ostro zasoutěžit 1. května v oboře na okrskové soutěži, kde se jim podařilo 
porazit starší družstvo MH z Benešova. Pak po trénincích, kdy příprava 
byla docela zodpovědná, občas nás trápilo počasí, přišla sobota 21. květ-
na, kdy na lehkoatletickém stadionu v Pacově proběhla jarní část okresní-
ho kola hry MH a pak celkové vyhodnocení hry Plamen – 16. Z celkově 
přihlášených 15 družstev z našeho okresu jsme v mladší kategorii obsadili  
11. místo. Co bychom chtěli víc, když se kluci s jednotlivými disciplínami 
teprve seznamují, když jsme museli do družstva doplnit i 2 děcka z MŠ 
(tzv. přípravky) a když jsme se museli často rovnat s ostřílenými čtvrťá-
ky a páťáky. A v čem jsou naše problémy? Máme pomalé běhy – sprinty 
a zručnost s požárním nářadím taky zatím nicmoc. 

V celoroční docela snad bohaté činnosti nejen na pravidelných schůz-
kách, ale i o víkendových akcích aj. se mnozí naši členové snažili, proto-
že už od začátku školního hasič. roku byla vyhlášena soutěž jednotlivců 
O nejdelší hadicové vedení. Každý měsíc člen za svou docházku, umístění 
v dílčích soutěžích, za chování a pak i za výkon funkce dostával body 
– metry hadice. Na poslední schůzce MH 28. června bylo vyhodnocení 
naší celoroční práce. Kromě diplomů měli nejlepší členové právo vybírat 
si i různé zajímavé odměny, které byly zakoupeny za nastřádané peníze 
ze sběru barevných kovů či z různých darů. Nejdelší hadicové vedení si 
vytvořil Josef Pěnka ml. (35,5 m hadic), za ním s velkým odstupem Jan 
Černý (30,5 m) a Jaroslav Zhorný (28 m), dále pak Tomáš Hrbek (24,5 
m), Adam Buš a Jana Dvořáková (kolem 22 m). V přípravce (děti z MŠ 
do 6 let) si nejlépe vedl Jan Křeček, dále Jan Kořínek a David Pěnka. 
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Další členové nastoupili až na jaře a do bodování moc nezasáhli. Během 
roku probíhala i soutěž zmenšených družstev Červených a Modrých. Zpr-
vu Modří (velitel Jarda Zhorný) suverénně vedli, ale v závěru je předstihli 
Červení (velitel Adam Buš), a vyhráli tak svou jízdu v délce 10 km prvním 
černovickým zásahovým vozidlem Š Liaz – CAS K 24 (termín a trasu 
jízdy navrhoval velitel vítězných Červených).

Teď čeká naše mladé hasiče v sobotu 9. července odpoledne účast při 
oslavách 140. výročí založení černovického hasičského sboru. Pak od  
18. do 22. července v Černovicích v areálu HZ náš minitábor (soustředění 
MH z Černovic, z Benešova a z Kamenice n.L.). A pak konečně volné 
letní prázdniny. A v pátek 2. září v 6 hod. večer se v naší HZ opět sejde-
me i s rodiči a s dalšími zájemci na krátkou schůzku, abychom se hlavně 
domluvili na termínu konání pravidelných schůzek v novém školním ha-
sičském roce.

Jak se vedlo družstvu MH z Benešova, které v okresním kole soutěžilo 
už ve starší kategorii MH? Benešáci mají podobné problémy jako my, 
ale ve starší kategorii. Celkově ve hře MH Plamen – 16 asi z 18 přihláše-
ných družstev obsadili 14. místo. Jejich celoroční činnost je podobná jako 
u Černováků.

A jak náš hasičský dorost? V letošním hasičském roce 2015/16 se druž-
stvo dorostenek (tzv. dorky) scházelo skoro v nezměněné sestavě, opět 
nám obětavě vypomáhala Michala Kotrčová a nově i Monika Krajcová 
z Chválkova. Anna Bílková a Leona Ďásková se rozhodly soutěžit v ka-
tegorii jednotlivců. V chlapecké kategorii do jednotlivců přešli z našich 
starších MH dorostenci Vojtěch Hnát a Lukáš Bílek.

V podzimní části okresní soutěže ve Velké Chyšce naše dorky v braňáku 
skončily až na 3. místě. V jednotlivcích naše dívky i chlapci zatím obsadili 
1. a 2. místa. Během zimního období probíhala hlavně příprava na jarní 
část soutěže (zvládnutí testů z požární ochrany z 5 okruhů po 10 otázkách 
a některé nácviky s nářadím). 

Už je tu jaro. Bohužel před okresní soutěží nezodpovědně skončila 
s činností jedna z členek družstva. Tím zkomplikovala přípravu a zároveň 
se musely Leona s Ančou obětovat a z jednotlivců přejít zpět do druž-
stva. I přesto dokázaly naše holky v neděli 22. května v Pacově zabojo-
vat a ztrátu z podzimu v jarních disciplínách (štafeta 4 x 100 m překážek, 
100 m překážek jednotlivců, požární útok s vodou a testy z PO) dotáhnout 
a obhájit v okrese loňské vítězství. Tím si opět zajistily postup do kraje. 
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Dorostenci – mladší jednotlivci ve svých disciplínách postoupili do kraje 
také.

Na další přípravu, bohužel, bylo zase málo času. Vzhledem k tomu, že 
na krajské kolo (neděle 5. června, pacovský lehkoatletický stadion) pár 
dní před soutěží z tréninku vypadla další z našich dívek, musely si vedoucí 
do plného stavu družstva komplikovaně půjčit 2 dívky ze Starého Pelhři-
mova. V Pacově jsme se zase nedokázali vyrovnat konkurenci a obsadili 
jsme zase jen 4. místo. V jednotlivcích v krajském kole se Vojta a Lukáš 
v konkurenci 9 závodníků umístili na pěkném 4. a 5. místě.

Celkově celoroční činnost a přípravu hodně ovlivňuje fakt, že naprostá 
většina našeho dorostu už studuje střední školu a bydlí na internátu. Přes 
týden nelze trénovat a o víkendech už mnohé slečny mají i jiné zájmy než 
náš dorost. Problémem u nás v Černovicích je i to, že nejsou k dispozici 
všechny potřebné překážky pro naši hasičskou soutěž – některé se půjčují 
z Kamenice nebo se prostě improvizuje.

Vedoucí našeho dorostu i přes to musí ocenit snahu i obětavost většiny 
naší mládeže a doufají, že se po prázdninách v příštím hasičském roce 
s většinou dorostu opět sejdou a bude se nějak pokračovat dál.

Ř.
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zámečnické práce
svářečské práce



Městská knihovna ČeRnovice
Z nových knih

Pro dospělé
Sýkora M. – Ještě není konec
Fife B. – Bolesti kloubů
Uher F. – Dravec
Cornwell B. – Sharpovo Waterloo
Riggs R. – Sirotčinec slečny Peregri-

nové
Anderssonová L. – Svévole
Pejčoch I., Plachý J. – Ženy na popra-

višti
Kultánová Z. – Augustin Zimmermann
Čižovová J. – Čas žen
Ostalowska L. – Cikán je Cikán
Petříčková R. – Jsem těhotná, nemoc-

ná!
Holdenová W. – Narodili se, aby pře-

žili
Stanišič S. – Noc před oslavou
Sinelnikov V. – Odstraňování bloků 

rodové linie
Hitler A. – Mein Kampf
Paasilinna A. – Nejdelší chobot 

ve Finsku
Sutkus B. – Odstřelovačské eso
Vacek V. – Pozvání k Večeři Páně
Jewellová L. – Dům, ve kterém jsme 

vyrůstali
Vondruška V. – Husitská epopej
Solženicyn A. – Jeden den Ivana Dě-

nisoviče
Weissová L. – Karel Weinlich – pokus 

o životopis
Krautschneider R. – Lidé a oceán
Johnson P. – Sokrates – Člověk pro 

naši dobu
Ishiguro K. – Soumrak dne

Brycz p. – Střídavá péče pro kukačku
Ware R. – Všude kolem černý les
Nachtmanová P. – Svůdkyně s mod-

rým nebem nad hlavou
Hudak R., Harazim H. – Vysoké zá-

hony
Košťálová M. – Ze zákulisí života krá-

lovny Alžběty II.
Kuthan J., Royt J. – Karel IV.

Pro děti
Podívej se pod obrázek – Lodě
Jones R. – Podívej se pod okénko – 

Vše, co jezdí a létá
MacDonald A. – Rošťák Bertík
Cossantelliová V. – Vyhynulí
Bavorová E. – Líza a Pupík jedou 

na výlet
Holthausenová l. – Příběhy o koních 

a ponících
Schejbalová A. – Abeceda – Příběhy 

zvířátek
Grün G. – Mašinky
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Tip na knihu
Gita Dudová – Život nebyl žádná nuda, Život a soužití

Jde o poutavě vyprávěný příběh poloárijské 
rodiny pronásledované za nacistické okupace. 
V době poválečného komunistického režimu 
označené jako buržoazní, proto opět perze-
kvované. První díl končí dostudováním hlav-
ní hrdinky Kristýny.

V pokračování příběhu v knize Život a sou-
žití odehrávajícím se v polovině  50. let mi-
nulého století Kristýna paradoxně nastupuje 
do elitního podniku zahraničního obchodu 
a ocitá se na Kubě.

Autorka popisuje složitosti mezilidských vztahů, manželskou ne-
věru, lásku, přátelství. Jde o poutavé vyprávění osudů hlavní hrdin-
ky, ale i autenticky popsané události té doby.

…“Nevím, jestli bych neměla maminku poslechnout a vydat se 
domů. Hlavně kvůli vyšetření Leničky. Jsou jí čtyři měsíce a ještě se 
neotočí na bříško, ani hlavičku nezvedá,“ radila se Kristýna s dok-
torkou Danou. Ta ji po vyšetření uklidňovala:  
„Někdy se stává, že po problémech, co jste vy 
dvě zažily při porodu, je dítě trochu retardo-
vané.“…

…Kristýna opustila vzpomínky a začala 
probírat věci, nahromaděné během čtyřiapa-
desáti měsíců v jejich kubánské domácnosti. 
Rozhodovala, co poveze domů a co daruje 
Róze. Róza nebyla jen spolehlivou pomocnicí 
v domácnosti, ale v posledních měsících vy-
nalézavě před Luďkem kryla Kristýniny mi-
lostné úlety a výlety. …

J. Fauová
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informace z Farní charity
DOBROMYSL – obchůdek s velkým srdcem

Dobročinný obchod provozovaný neziskovou organizací je ve světě za-
žitý způsob získávání finančních prostředků. Můžete do něj nosit věci, 
které nepotřebujete, a třeba si jiné levně koupit – tak či tak přispějete 
na dobrou věc.

Myšlenka zařídit charitní obchůdek vznikla již před několika měsí-
ci a ihned následovalo shánění vhodných prostor, zjišťování zkušeností 
od ostatních neziskových organizací, které se již takovouto činností zabý-
vají, a mnoho, mnoho dalšího. Kolem obchůdku bylo spousty otázek a také 
pochybností. Díky podpoře lidiček s laskavým srdcem, především díky 
dobrovolníkům jsme společně došli až do cíle a od 1. července pro Vás 
obchůdek v Kamenici nad Lipou otevřeme. Otázkou bylo také jaký sorti-
ment nabídnout. Jasnou volbou bylo zboží, které získáváme od dárců a které 
může najít u ostatních své uplatnění. Touto činností napomáháme životnímu 
prostředí a věci získané darem třídíme pro daný účel. V této činnosti nám 
velmi napomáhají dobrovolníci. Pokud věci neuplatníme v obchůdku nebo 
u našich uživatelů, předáváme je dále do Farní charity J. Hradec a z velké 
části do Oblastní charity Jihlava.  Druhou část sortimentu v obchůdku tvoří 
výrobky chráněných a terapeutických dílen. Se všemi těmito organizacemi 
máme jedno společné a to pomáhat ostatním. V našem obchůdku můžete 
zakoupit výrobky organizací, jako jsou např. Oblastní charita Třeboň, Okna 
z.ú. Jindřichův Hradec, Fokus Vysočina s.r.o. Pelhřimov, Domov Kopretina 
Černovice p.o.,  Domov Jeřabina p.o. Pelhřimov. A do třetice si u nás mů-
žete zakoupit výrobky dobrovolníků. Výtěžek, po odečtení nezbytných ná-
kladů, bude použit na činnost a rozvoj služeb Farní charity v Kamenici nad 
Lipou. Charitní obchůdek navštivte v Kamenici nad Lipou v ulici Palackého 
79 naproti hotelu Berger. Můžete nám pomoci svým nákupem, nákupem 
dárkových poukázek pro své blízké, svou dobrovolnou činností pro naše 
služby a také tím, že nám darujete oblečení a jiné věci, které již nepotřebu-
jete. Nevhazujte oblečení do kontejnerů, ale darujte ho přímo na Charitu – 
organizaci, která pomoc vykonává přímo ve vašem městě a obci. 

*Věnujte věci, které sami nevyužijete, jsme vděčni za Vaši pomoc.  
*Přijďte do obchodu, který má jiná pravidla. Děkujeme Vám!

J. Koubová
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volejbalový turnaj o pohár ředitele

Rok utekl jako voda a na černovickém školním hřišti se znovu utka-
ly volejbalové soupeřky z výchovných ústavů. Výpravy z Moravského 
Krumlova, Černovic, Jindřichova Hradce, Velkého Meziříčí, Chrudimi, 
Žulové a Spišského Hrhova se opět ubytovaly v rekreačních chatkách 
na Eustachu a od sportovních bojů je neodradila ani náročná stezka odva-
hy. Vítězný pohár předal pan ředitel Josef Michálek do rukou slovenských 
volejbalistek, které porazily naše udatné mužstvo.

Sponzoři Jan Dundr, Pavel Laszlo, Milan Paďourek, Kamil Pravda, 
Libor Prouza, Bohumil Veselka, FONTEA Veselí nad Lužnicí, SYScore 
Pacov, Catus Havlíčkův Brod, PPL, Opeko Choustník, Dekra Praha, Čs. 
pojišťovna a České lesy poskytli hodnotné ceny, ze kterých měli všichni 
zúčastnění radost.

Naši vytrvalí organizátoři Jiří Konvička a Lukáš Zelníček se už těší, že 
v příštím roce se májový 9. ročník vydaří stejně jako ten letošní.

D. Strnadová
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StÍnY
(Zhodnocení bezpečnostní situace)

Z činnosti OOP Kamenice nad Lipou lze obecně vyvodit, že ubývá ma-
jetkových deliktů ve smyslu narušení objektů krádežemi vloupáním. Před-
mětem zájmu pachatelů trestné činnosti nadále zůstávají krádeže PHM 
(motorové nafty) a krádeže vytěžené dřevní hmoty. Majetková trestná 
činnost se dále přesouvá do internetového prostředí a vede k obohacení 
pachatelů zejména podvody při nabídkách prodeje zboží, nabídce služeb 
a podobně. 

Do popředí se dostává drogová kriminalita, která se nevyhýbá ani Čer-
novicím, školským a výchovným zařízením, kde je odhalováno zejména 
trestné jednání spočívající v poskytování návykové látky další osobě, ať 
již za úplatu, či zdarma. Nenápadnost okrajových objektů, zpravidla prů-
myslového či zemědělského charakteru, pak láká některé „podnikavce“ 
k nelegální činnosti spočívající k přestavbě na pěstírnu pro přímou výrobu 
psychotropních látek (marihuany). 

Stále se opakujícím zůstává protiprávní jednání v dopravě v souvislosti 
s řízením motorových vozidel pod vlivem alkoholu nebo jiné návykové 
látky, přičemž počet přistižených řidičů pod vlivem jiné návykové látky 
(většinou amphetamin – pervitin nebo cannabis – marihuana) se výrazně 
přibližuje počtu řidičů přistižených pod vlivem alkoholu. Zjištěné hod-
noty poté určují odpovědnost za trestný čin, kdy o trestu rozhoduje soud, 
nebo za přestupek, který projednává správní orgán. Z činnosti policistů 
na Černovicku je možné z poslední doby zmínit například řidiče pod vli-
vem alkoholu s prokázanou hodnotou v krvi v množství 0,88 ‰ dne 1. 5. 
2016, řidičku prokazatelně ovlivněnou látkou amphetamin dne 3. 6. 2016, 
nebo řidiče ovlivněného alkoholem v množství 1,52 ‰ dne 29. 4. 2016. 

Neméně je v rámci dohledu nad BESIP využíváno blokové řízení, které 
bylo v Černovicích a okolí od 1. 3. 2016 v rámci projednání přestupku 
uplatněno u padesáti řidičů. 

Přestupky proti občanskému soužití, případně proti majetku, či veřejné-
mu pořádku a další jsou po zadokumentování policejním orgánem ozna-
movány Městskému úřadu v Černovicích s vlastní přestupkovou komisí, 
příslušnou k jejich projednání. 

npor. Mgr. David Švéda
vedoucí OOP Kamenice nad Lipou 
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ZpRávY Ze Zš
Region tančí 

V Kulturním domě Máj v Pelhřimově se v pátek 3. června 2016 již po-
čtrnácté konala jedinečná taneční přehlídka Region tančí, která nabídla 
spoustu pozoruhodných vystoupení různých tanečních skupin z Kraje Vy-
sočina. Tak jsme se s žáky naší školy rozhodli se této akce zúčastnit. Jelo 
nás celkem 30 – holčičky z tanečního kroužku a 10 dobrovolníků ze sed-
mé třídy. Naše vystoupení bylo rozděleno do 3 částí – děvčata z 1.–3. tří-
dy předvedla zvířecí taneček, starší děvčata ze 3.–5. třídy egyptský tanec 
a „sedmáci“ vystoupení s prvky country i moderních tanců. Tady musím 
pochválit kluky, kteří se nebáli zahájit tanec úplně sami bez holek (i když 
přípravě věnovali ze všech skupin nejméně času, bylo vidět, že je to moc 
baví)! Přestože přehlídka tanců byla nesoutěžní, rozdávaly se ceny pro 
specifické kategorie a nakonec jsme jednu do Černovic přivezli – a hned 
jednu z nejcennějších – Vaneska Kubů z 5. třídy porazila asi 700 tanečníků 
celého odpoledne a získala titul Tanečnice Kraje Vysočina 2016!!
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Celá akce byla pojatá jako velká šou. Zahájil ji zpěvák Josef Vágner, 
který svými písněmi rozpohyboval celý sál. Kdo nesledoval vystoupení, 
nápadité kostýmy a rozmanité taneční styly, mohl si ve foyer pochutnat 
na čokoládové fontáně či palačinkách. Na závěr všech tanečních vystou-
pení bylo velké společné Zumba tančení.

Celý den byl velmi náročný (už od rána se zkoušelo), ale plný elánu, 
tance, radosti a na konec i nečekaného úspěchu. Děkuji všem rodičům, že 
nás přijeli podpořit!

T. Brožková

Bodovaly jsme v celostátním kole!!!!
Po úspěchu v kraj-

ském kole v zeměpis-
né soutěži Eurorebus 
v Jihlavě (kde děvčata 
z prvního stupně získala 
ve své kategorii Junior 
zlaté místo) jsme byli 
pozváni do Kongre-
sového centra v Praze 
na celostátní kolo, kte-
ré se konalo 6. června 
2016. V naší kategorii 
bylo 39 nejlepších škol 
z celé ČR. Děvčata se 
doma učila ve svém vol-
ném čase a ještě jsme 
procvičovaly celou ces-
tu vlakem do Prahy. A to 
se jim zúročilo, protože 
si z Prahy přivezla nád-
herné 8. místo z ce-
lostátního kola !!!! Takže velká gratulace patří Vendulce Kotrčové ze 
3. třídy, Helence Brožkové ze 4. třídy a Pavlínce Nymburské z 5. třídy. 
Všechny holky byly výborné, a tak díky tomuto týmu má naše škola v ze-
měpisné soutěži Eurorebus výsledek, jakého jsme zatím nikdy nedosáhli. 

T. Brožková



29

Atletická olympiáda
V úterý 31. května se zúčastnilo 14 žáků druhého stupně okresního kola 

atletické olympiády v Pelhřimově. Olympiáda se konala na atletickém 
stadionu. Výsledky byly velmi dobré. ZŠ Černovice odvezla domů tři me-
daile. První místo v běhu na 60 metrů získala Klára Filipová, druhé místo 
v běhu na 1500 metrů obsadil David Pravda a sadu medailí zkompletoval 
třetím místem v hodu míčkem Jiří Kos. Do finále jednotlivých disciplín 
se ještě probojovali a nepopulární bramborovou medaili za 4. místo zís-
kali Lukáš Pěnka ve vrhu koulí, Bára Šmídová ve skoku dalekém, Klára 
Filipová ve skoku vysokém a Denisa Zabloudilová v hodu míčkem. Páté 
místo ve vrhu koulí patřilo Nikole Motyčákové. V každé disciplíně po-
stupovalo osm nejlepších do finálové skupiny. Ostatní reprezentanti naší 
školy se umístili uprostřed startovního pole. Všem zúčastněným děkujeme 
za vzornou reprezentaci školy. 

Josef Hadrava

Okresní kolo atletické olympiády
V úterý 7. června jsme vyrazili na okresní kolo atletické olympiády 

do Pelhřimova. Olympiáda se konala na atletickém stadionu. Devět dětí 
z prvního stupně si jelo poměřit svoje sportovní schopnosti. Počasí nám 
přálo a štěstěna také. Greta Locallo a Kristýna Kvíčerová si přivezly me-
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daile, obě za 2. místo v hodu míčkem. Šikovní byli i ostatní, i když bez 
medaile. Karolína Kvapilová postoupila v běhu na 50 m do meziběhu, 
do finále už se jí ale postoupit nepodařilo. Petr Horáček a Vendula Kotrčo-
vá byli oba čtrnáctí ve skoku dalekém, umístili se přesně uprostřed. Nej-
lepší byla děvčata v hodu míčkem. Kromě již zmíněných dvou medailí se 
na pěkném osmém místě umístila Ilona Bergerová a na jedenáctém Eliška 
Kotrčová. Láďa Stejskal a Honza Michálek se také snažili, ale na umístění 
v první polovině to bohužel nestačilo. Ale „výlet“ si přesto užili a všichni 
jeli domů spokojení.

Jana Nováková

Úspěchy našich žáků v dopravní soutěži

I. kategorie: 10–12 let
Vanesa Kubů 5. tř.
Karolína Janů 5. tř.
Jan Kotrč 6. tř.
Tadeáš Hadrava 6. tř.
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Krajské kolo soutěže MLADÝ CYKLISTA, 2. června 2016:  2. místo 
(finanční odměna pro ZŠ 15.000,- Kč)

Krajské finále soutěže CYKLISTA VYSOČINY, 3. června 2016: 1. místo
Nejlepší cyklistka Kraje Vysočina: Karolína Janů
Nejlepší cyklista Kraje Vysočina: Tadeáš Hadrava

II. kategorie: 12–16 let
Sára Filípková  7. tř.
Nikola Motyčáková 8. tř.
Jiří Kos   7. tř.
Zdeněk Zíka  7. tř.

Krajské kolo soutěže MLADÝ CYKLISTA, 2. června 2016:  2. místo
(finanční odměna pro ZŠ 15.000,- Kč)
Krajské finále soutěže CYKLISTA VYSOČINY, 3. června 2016: 2. místo

Jaroslava Seidlová
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Výlet za odměnu
V pondělí 13. června jsme uspořádali pro nejlepší sběrače papíru, les-

ních plodů, hliníku, PET víček a pomerančové kůry výlet za odměnu. Ten-
tokrát jsme si za cíl naší cesty vybrali zábavný park Mirákulum u Milovic.

Děti postupně absolvovaly spoustu zábavných atrakcí – obrovské tram-
políny, podzemní chodby, bludiště, hrady s provazovými žebříky, kolotoč, 
houpačky a naučnou stezku. Ani jsme se nanadáli a již jsme se chystali 
domů. Výlet se vydařil, všichni si pochvalovali atrakce v parku, ale také 
to, že jsme nezmokli.
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Sběry
V letošním školním roce jsme opět sbírali lesní plody, papír, PET-víčka, 

hliník a pomerančovou kůru. A jak to dopadlo? Celkem jsme sebrali: papír 
– 10 tun, lesní plody – 1,2 tuny, PET víčka – 27 kg, pomerančová kůra – 
200 kg, hliník – 192 kg.

Všem sběračům děkujeme.
Ing. Eva Pechková

Kroužek vybíjené
Ve čtvrtek 19. května se uskutečnilo krajské finále ve vybíjené v Ha-

vlíčkově Brodě. Naši sportovci ze ZŠ Černovice obsadili krásné 3. místo.

Marcela Vránková
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Exkurze – Kamenice nad Lipou
Ve středu 8. června absolvovali žáci 8. ročníku exkurzi s přírodovědným 

a dějepisným zaměřením.
Ráno vyrazili pěšky ze školy cestou přes Stružky na železniční zastávku 

Chválkov. Odtud pokračovali vlakem do Kamenice nad Lipou. V Kameni-
ci podrobně prozkoumali expozice místního muzea a vystavené exponáty 
hraček, prohlédli si památnou lípu a prošli část naučné stezky V. Nováka. 
Zpátky do Černovic je odvezla opět úzkokolejná „ponorka“.

Byl to příjemně strávený den, který žákům přinesl nové poznatky, infor-
mace a zážitky. 

Mgr. M. Kokšteinová, Mgr. P. Novotná

Školohrátky
Dne 16. června se na naší škole konala tradiční sportovně-vědomost-

ní soutěž – Školohrátky. Zábavné odpoledne si nenechalo ujít celkem 20 
týmů. Celý program jsme zakončili posezením u ohně a opékáním špekáč-



35

Kytičky s písněmi a básněmi pro obyvatelky pečovatelského domu.

Školní družina

ků. Odměnou pro každý tým byl koš plný vitamínů. Akce byla spolufinan-
cována Ze Zásad 21 a Zdraví 21 Kraje Vysočina. 

Děkujeme všem zúčastněným a těšíme se opět za rok.
Mgr. Petra Novotná

 



36

Marcela Vránková

Oslava MDD s opékáním špekáčků.

Děti těšící se na ukončení školního roku s tradičním občerstvením a s předáním dárečků.
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Zakončení fotbalové sezony 2015/16 mládeže
V sobotu 11. června 2016 jsme se sešli k zakončení fotbalového ročníku 

2015/16 na hřišti u základní školy v hojném počtu. Hodnocení kategorie 
přípravek se ujal Šimon a všechny přítomné seznámil s výsledky star-
ších přípravek, bohužel díky nejasnostem hodnocení v jarní části soutě-
že (změna pravidel z FAČR) se soutěž sice dohrála, ale výsledky nejsou 
veřejné, z čehož vyplývá, že ani nevíme, jak toto mužstvo výsledkově 
dopadlo. Je to trošku podivné rozhodnutí od vedení českého fotbalu, ale 
v poslední době bylo podobných kotrmelců víc, takže nám nezbývá než se 
rozhodnutí podřídit. Snad to v následující sezoně bude lepší. 

Pro řadu přítomných bylo velkým překvapením šestnáct přítomných za-
čínajících hráčů a hráček ve věku od 5 do 8 let. Na ty první soutěžní utkání 
teprve čeká, ale počet a nadšení dává naději v pokračování mládežnického 
fotbalu v Černovicích. Za svoji snahu a píli dostali od p. R. Štefánka (ře-
ditel ZŠ) a p. M. Paďourka (předseda odd. kopané) velkou čokoládovou 
medaili a kytičku pro maminku.

Jak jsem se zmínil již v předchozích řádcích, hodnocení umístění muž-
stva starších přípravek není možné, odměnili jsme jejich výkony také čo-
komedailí a bezvadným trikem na další tréninky či normální nošení. 

Hodnocení družstva starších žáků jsem se ujal já. Toto družstvo hrálo 
i letos Okresní přebor Táborska. Pro letošní sezonu jsme uzavřeli spole-
čenství s FC MAS Táborsko, které umožňovalo našim hráčům hrát Čes-
kou fotbalovou ligu a naopak některým hráčům Táborska hrát za naše 
mužstvo. Byli to především hráči, kteří nebyli v ligovém mužstvu příliš 
vytěžováni a třeba hráči rozehrávající se po zranění. Spojení bylo obou-
stranně ku prospěchu. Dokázali jsme Okresní přebor Táborska vyhrát 
a tak mohli naši fotbalisté převzít zlaté medaile. Mikiny zaslouženě dosta-
li všichni, stejně jako fotografie „svých mančaftů“ a jednu individuálku. 
Medaile byly připraveny i pro „táborské“ hráče. Někteří přijali pozvání 
a na předání se dostavili, ostatním byly předány o týden později na turnaji 
v Kunžaku. 

Oficiality zakončilo poděkování a rozloučení se s hráči, kteří u nás v této 
věkové kategorii již dále nemohou pokračovat. Martin Nowák a Patrik 
Fical pokračují v FC MAS, jenom v kategorii dorostu, David Pravda od-
chází na Fotbalovou akademii do Č. Budějovic, kde by měl nastupovat 
za žákovské mužstvo Dynama a Jindřich Hůlka s Lukášem Pěnkou budou 
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dále hrát za družstva dospělých místního Sokola, kde na jaře již něko-
lik zápasů odehráli. Možná dojde i na hostování v Pacově v dorostenecké 
krajské soutěži.

Jak je patrno, činnost černovické fotbalové mládeže je opět na vzestupu, 
což dokládá i celkem asi padesát „nastoupených“ fotbalistů a fotbalistek 
a asi stovka přihlížejících a mládež podporujících rodičů. Jejich přízně se 
velice vážíme, ale jen velice těžko již stíháme všechny tréninky a zápasy, 
prostě řečeno, potřebovali bychom posílit naše řady trenérů i funkcionářů 
pro práci s mládeží. Vítána je každá ochotná ruka či noha a vůbec se ne-
musí bát nějaké „odborné způsobilosti“. Je třeba jenom chuť a zájem po-
moci. Materiální podpora od města Černovice, místního Sokola, základní 
školy, fy Pravda a syn je velice důležitá a nezbytná pro chod nejenom 
dětských družstev, ale i družstev dospělých. Děkujeme.

Poté se dění přesunulo na hřiště pod kabinami (na hlavním hřišti se hrálo 
mistrovské utkání dospělých), kde proběhla celá řada soutěží a her pro 
malé, větší, ještě větší, ale i pro dospělé. Bavili se snad všichni.

O malé občerstvení se přičinili rodiče, takže bylo co zakousnout a prach 
spláchnout.

Celé sobotní odpoledne se vydařilo a večer určený rodičům snad také.       
Radek H.



39

cesta pohádkovou vesničkou v Benešově
SDH Benešov pořádal dne 11. června 2016 Cestu pohádkovou vesnič-

kou. Děti na startu od čarodějnice dostaly kartičku se jménem a na ka-
ždém stanovišti plnily úkol, za který dostaly razítko a malou odměnu. 
Bylo krásných 17 stanovišť. Zastávka u Hurvínka, Šmouly, u kata, nebo 
třeba u Makové panenky byla zážitkem pro děti i dospělé. Zúčastnilo se 
44 dětí, není to moc, ale na naši vesničku ne málo. Na konci děti dostaly 
od Sněhurky balíček s dárkem a dobrotami, měly k dispozici občerstvení, 
stánek s cukrovou vatou, párek v rohlíku, malování na obličej a letos i vel-
ký skákací hrad. 

Tímto bych chtěla moc poděkovat všem těm, kdo se na akci podíleli, 
především patří velký dík V. Lapkové a M. Štěpánkové, bez nich by se tato 
akce vůbec nekonala. Také moc děkuji K. Pařízkové, J. Klučarové, manže-
lům Volechovým a občanům Benešova. Děti, příští rok se na vás budeme 
znovu těšit.     

Vlaďka Lapková 
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Funerální památky v Černovicích a okolí 6.
Křeč

V obci Křeč se nachází kostel apoštola sv. Jakuba Většího, pocházející 
z konce 14. století. V jeho předsíni na levé straně se nacházejí dva žulové 
náhrobky, původně umístěné v podlaze kostelní lodi. Náhrobky jsou znač-
ně vyšlapané, přesto je možné je identifikovat a přečíst. 

První z náhrobků opatřený na spodní straně erby vladyckého rodu Vítů 
ze Rzavého (červený štít, na něm stříbrný pruh pokosem, nad helmou zlatý 
polštář a na něm sedící chrt) patří paní Marii Vítové ze Rzavého, rozené 
Dražejovské z Dražejova.
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LETA PANIE 1599 W SOBOTV PO SWATE WORSSILE VROZENA 
PANI MARIA WYTHOWA ROZENA DRAZIOWSKA Z DRAZIOWA 
A NA WLCZEWSI ZIWOT SWVG W PANU DOKONALA A W TOM-
TO CHRAMV WEDLE MANZIELA SVÉHO A DCEREK SWYCH PO-
CHOWANA OCZEKAWA RADOSTNEHO Z MRTWYCH WSTANIE 
AMEN

Druhý náhrobek patří na spodní straně rovněž erby Vítů ze Rzavého 
náleží jejímu manželovi Václavu Vítovi ze Rzavého.
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LETA PANIE 1599 W PONDIELY PO SWATYM LYNHARTV ZIWOT 
SWVG DOKONAL UROZENY A STATECZNY RYTIRZ PAN WA-
CZLAW STARSSI WYTHA

ZE RZAWEHO A NA WLCZEWSY A W TOMTO CHRAMV WEDLE 
MANZIELKY A DCEREK SWYCH OCZEKAWA WESELEHO Z MR-
TWYCH WZKRZISSENI AMEN

Zmiňované dcerky byly Anna a Alžběta.
Ves Vlčeves náležela původně k hradu Choustníku až do r. 1597, kdy ji 

Petr Vok z Rožmberka daroval Václavu Vítovi ze Rzavého
Jan Podhola 

Černovicko se baví – hlasování v anketě  
Zlatá jeřabina za kulturní počin roku 2015
Děkuji všem, kteří podpořili tuto anketu. Bohužel jsme nevyhráli, 

umístili jsme se na solidním 12. místě z 30. Tak snad příště…

Za místní spolky V. Šenoltová
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Život tropí hlouposti a my je fotografujeme 14.

Pevně drží a neprošlapou se!
Jan Podhola

Ochrana před neočekávaným krupobitím!
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BeSÍDka ke Dni Matek v Mš
Ve čtvrtek 12. května si předškoláci pod vedením paní učitelky H. Bor-

kovcové a paní učitelky K. Pařízkové připravili besídku ke Dni matek.
Letos zvolili zpívanou pohádku od p. Svěráka a p. Uhlíře – Červenou 

Karkulku. Dětem se vystoupení velice povedlo a u maminek, babiček, 
tatínků atd. nezůstalo jedno oko suché. Na konec jsme všichni od dětí do-
stali dárky, které vyrobily ve školce (papírové motýlky a kytičky). 

Touto cestou bych chtěla poděkovat všem, kdo se na tomto představení 
podíleli, a popřát do budoucna mnoho takovýchto úspěchů. 

R. Kučerová 
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ZO ČZS Žirovnice zve na výstavu 

ZAHRADA VYSOČINY – LILIE 
Zámecký areál Žirovnice 16.–18. července 2016 od 9 do 17 hodin

Bohatý doprovodný program:  
expozice SEMO Smržice a Včelařů Žirovnice, Růže z Hlavňova, 

 Konifery ze Zahrady Müller
Prodej výpěstků, občerstvení 

V sobotu a v neděli od 15 hodin vystoupí  
dětský folklorní soubor Javorníček Brno

Foto Popis Adresa Kontakt cena

Město Černovice 
nabízí k prodeji 
parcely pro 
rodinné domy. 
Parcely od 720 
do 1200 m2, 
přípojky vody, 
elektřiny, 
kanalizace 
a plynu, asfaltová 
silnice. 

Východní 
část Černovic 
ve směru 
od Svatavy/
Věžné

Podatelna města Černovice
Mariánské náměstí 
718 394 94 Černovice
posta@mestocernovice.cz
565 492 102

350 Kč /m2, 
pokud dojde 
ke kolaudaci 
stavby do 3 let 
od prodeje, 
pak 250 Kč/m2. 

prodej stavebních parcel

citát
„Nic není hroznějšího než lidé,  

kteří mají vždy pravdu.“

Francouzský spisovatel Stendhal



nová Boží muka
Krásu nových Božích muk můžete obdivovat u jedné malebné chaloup-

ky ve Stříteži u Černovic. Pan Jaroslav Brabenec je zde vybudoval sobě 
pro radost a na památku dalšímu pokolení.

Manželé Záhorovi
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pozvánka
Přijďte všichni v sobotu 13. srpna na černovické tržiště, kde se 

pořádá již 10. ročník úspěšné akce Černovicko se baví. Začátek je 
ve 14 hodin. Kulturní komise města zve srdečně všechny, kteří se 
chtějí setkat a pobavit.

V. Šenoltová
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Zprávičky z mateřské školičky

Čarodějnice
Konec dubna patří neodmyslitelně čarodějnicím, a tak ve čtvrtek 28. 

dubna byli sezváni všichni malí i velcí čarodějové a čarodějnice, aby se 
zúčastnili Čarodějnického odpoledne. Podmínkou účasti byl čarodějnický 
oblek či doplněk nebo alespoň dobrá nálada.

V prostorách před školkou byly pro děti připraveny různé soutěžní disciplí-
ny – např. skákání v kouzelném pytli, hod na čarodějnici, let na koštěti, sklá-
dání začarovaného puzzle, lovení pavouků, poznávání kouzelného koření aj.

Na závěr jsme společně spálili papírovou čarodějnici, aby už konečně 
přišlo jaro a zahnali jsme všechno špatné a zlé.

Děti si za své snažení odnesly sovičku, sladkost a doufáme, že i zážitky. 
I když to zpočátku vypadalo, že nám počasí nebude přát (před začátkem 

chvíli pršelo, dokonce i sněžilo), přece jen se odpoledne vydařilo.
Poděkování patří všem maminkám, které se v čarodějnických převlecích 

podílely na přípravě a průběhu celého odpoledne a s velkým nasazením se 
věnovaly všem dětem na jednotlivých stanovištích.
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Oslava dne maminek
Ke Dni maminek si každá třída pod vedením svých třídních učitelek 

připravila krátké vystoupení. Děti z 1. a 2. třídy vystoupily s pásmem bás-
niček, písniček a tanečků. Vystoupení svých dětí si nenechala ujít žádná 
maminka, nechyběli samozřejmě tatínkové, babičky, dědečkové, tetič-
ky,… Děti se opravdu moc snažily a vystoupení zvládly na jedničku. A co 
by to bylo za svátek, kdyby děti nepředaly svým maminkám vlastnoručně 
vyrobený dáreček a přáníčko.          

Děti z 3. třídy k tomuto dni nastudovaly hudební pohádku „O Červe-
né Karkulce“ podle Zdeňka Svěráka a Jaroslava Uhlíře. Režijní taktovky 
se ujala p. uč. Borkovcová, která také zpívající malé herce doprovodila 
na klavír. Dětem se představení povedlo, i samotné zkoušení je moc bavi-
lo. Nacvičování pohádky nám zabralo spoustu času, a tak by bylo škoda 
„nevpustit“ ji více do světa….      

A tak jsme se vydali do Domu s pečovatelskou službou, abychom za-
hráli pohádku ke Dni matek místním obyvatelkám. Jedno oko nezůstalo 
suché a nejvíc se babičkám líbil myslivec Honzík, se kterým se musely 
všechny vyfotit.                       

Pohádku jsme také zahráli školákům z 1. a 2. třídy, samozřejmě všem 
školkovým dětem a pozvali jsme také naše kamarády ze základní školy 
speciální, kteří se k nám vydali v bouřce a dešti, ale nevzdali to a pohádka 
se všem moc líbila.
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Návštěva na Policii
Ve čtvrtek 26. května navštívily děti z 2. a 3. třídy Obvodní oddělení 

Policie v Kamenici nad Lipou. Zde se nás ujali místní policisté, aby nás 
seznámili se svojí prací i s některými prostory policejní služebny. Pro-
hlídka začala ve vězení, kam byly děti i s učitelkami symbolicky zavřeny. 
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Teď by se mohlo zdát, že zde bude vyprávění končit, ale kdepak. Všichni 
byli zase propuštěni (co by tam s námi taky dělali). Prohlídka pokračovala 
do posilovny, kde policisté zdokonalují svoji fyzičku. Dětem se asi nejvíc 
líbil boxovací pytel, do kterého si prostě musely bouchnout. Poté předsta-
vili policisté dětem zásahový oblek a jednotlivé části si děti i vyzkouše-
ly. Velkým zážitkem bylo nasazování pout a zkoušení neprůstřelné vesty. 
Kromě pout, vest a helmy si děti mohly také vzít do ruky obušek nebo 
skutečnou (ale nenabitou) pistoli. A co teprve, když si děti mohly sednout 
do služebního vozu se zapnutou houkačkou. To byl teprve zážitek. 

Po odchodu od Policie se děti podívaly do Zámecké zahrady a dostateč-
ně se vyřádily na dětském hřišti. A hurá domů. Výlet se zdařil, sluníčko 
svítilo, cestu „ponorkou“ tam i zpět jsme přežili a celý den si pořádně 
užili.

Indiánskou stezkou na Den dětí
Letošní Mezinárodní den dětí se nesl v indiánském duchu. Všichni jsme 

se oblékli do indiánských obleků a vyrazili na indiánskou stezku lesem, 
kde na nás čekaly různé dobrodružné úkoly – lov bizona, stopování zvířat, 
jízda na koni, indiánský běh, sběr hub, zdolávání překážek včetně plazení 
a podobně. Po zvládnutí celé stezky připravili žáci z 9. třídy pod vede-
ním pana ředitele pro děti zajímavé soutěže na hřišti se spoustou balónků. 
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Indiánský program pro tento den vymyslela a připravila p. uč. Kazdová 
a p. uč. Čiháková a v kuchyni nám uvařily paní kuchařky „pravý“ indián-
ský oběd. Celé dopoledne se vydařilo a děti si odnesly domů nejen zážit-
ky, ale i sladkosti a indiánský náhrdelník.

Cesta na Svidník a zpět
Ve čtvrtek 16. června se děti z 3. třídy vypravily vláčkem do Sudkova 

Dolu. Odtud se vydaly pěšky na dobrodružnou cestu na Svidník. Po úspěš-
ném výšlapu děti u rozhledny posvačily, aby nabraly dech a sílu na cestu 
zpět. Cestou na Svidník i zpět jsme pozorovali krásnou přírodu, poznáva-
li stromy, rostliny, houby a zvířátka. Navštívili jsme i Krásnou vyhlídku 
a židovský hřbitov.       

I když nás trochu bolely nohy, pochod jsme zvládli na výbornou.
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A co ještě?
Do konce školního roku máme v plánu ještě několik akcí, které se ale 

uskuteční v době uzávěrky tohoto zpravodaje.                   
Takže jen krátce: Děti z 1. třídy se vypraví vláčkem na výlet do Kame-

nice nad Lipou, děti z 2. třídy navštíví kamarády z Mateřské školy v Ob-
ratani a 3. třída podnikne výlet do Jindřichova Hradce – také vlakem. Dále 
za námi přijede Mobilní planetárium, na což se moc těšíme. No a budoucí 
prvňáčky čeká slavnostní rozloučení se školkou.

A ještě jedna super zpráva na závěr. Možná si vybavíte, že jsem v minu-
lém zpravodaji informovala o účasti našich dětí ve výtvarné soutěži Po-
žární ochrana očima dětí 2016 vyhlášené Sdružením hasičů Čech, Mo-
ravy a Slezska a jejich postupu do okresního kola. Do soutěže se zapojilo 
celkem 17 škol a 9 SDH a dohromady se zúčastnilo této soutěže 368 dětí.            

A hurrrá, umístili jsme se a hned dvakrát. Nejkrásnější 1. místo získa-
la Zuzanka Kučerová a neméně úžasné 3. místo obsadil Lukášek Ko-
mžák. Z vítězství měli oba velikánskou radost a za svůj výtvarný počin 
byli odměněni diplomem a balíčkem výtvarných potřeb. Gratulujeme.

Více informací a fotografií naleznete na webu www.zscernovice.cz nebo 
na nástěnce ve vestibulu městského úřadu (nalevo od vchodu na poštu).                

A kdo to ještě nezaznamenal, ve výloze v potravinách Flop je vystaveno 
tablo budoucích prvňáčků.

Za MŠ Kamila Pařízková
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